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در پارلمان چه گذشت؟
شرق: همه مرخصی هــای استحقاقی نمایندگان  �

لغو شــده تا جلســات پارلمــان با حداکثــر تعداد 
تشکیل شــود. این تصمیمی اســت که هیئت رئیسه 
مجلس گرفته و اســداالله عباســی آن را اعلام کرده 
اســت. سخنگوی هیئت رئیســه درباره تعداد غایبان 
جلســه دیروز مجلس نیز به «ایســنا» گفته: «برخی 
از نماینــدگان در مأموریــت هســتند یــا مرخصــی 
استعلاجی دارند». او خبر داده که قرار است مجلس 
تا پایان دوره هر هفته دو روز در روزهای سه شــنبه و 
چهارشنبه تشکیل جلسه دهد و چهار لایحه مالیات 
بر ارزش افزوده، مبارزه بــا قاچاق کالا، اصلاح نظام 
بانکــی و مناطق آزاد به عنــوان مهم ترین اولویت ها 
در دســتور کار مجلس قرار گیرد تا به اتمام برســد 
و تعیین تکلیف شــود. به گفته مســعود پزشــکیان، 
نایب رئیــس مجلس، علــی لاریجانی هــم آخرین 
روزهای قرنطینه خود را پشت ســر می گذارد و هفته 
پیش رو به صحن مجلس بازخواهد گشــت، اما این 
روزها جلسات کمیسیون های مجلس هم در ارتباط 
با کروناست. دیروز جلســه کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی نیز با حضور وزیر صنعت، معاونان 
وزارت اقتصــاد و نمایندگانــی از وزارت اطلاعات و 
ســپاه در محل برگزاری جلسات علنی برگزار شد. به 
گفته سخنگوی این کمیســیون، وزیر صنعت در این 
جلســه توضیح داد که «مجموعــه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درگیری گســترده ای در حوزه مبارزه 
بــا ویــروس کرونــا دارد؛ از تأمین اقــلام و نیازهای 
اساســی تا مدیریت تولید و تحقــق جهش تولید از 
اولویت های این وزارتخانه محســوب می شود. طبق 
این توضیحات، قبل از کرونا وزارت صمت روزانه ۲۰۰ 
هزار ماســک تولید می کرده که امروز به تولید روزانه 
یک میلیون ماســک رسیده است. علاوه براین بخشی 
از ماســک ها هــم در صنوف و امــور خیریه مردمی 
تولید می شــوند، این یعنی حدود پنج برابر و آن هم 
در وضعیتی که باید خیلی از مسائل رعایت می شد». 
رحمانی وزیر صنعت، معــدن و تجارت توضیح داد 
که «علاوه بر این حدود ســه میلیون ماســک نیز در 
روز در بخش های دیگر تولیــد و مابقی آن از ناحیه 
واردات تأمین می شــود. حدود ۱۲۰ میلیون ماســک 
ثبت ســفارش شــده و تاکنــون حــدود ۲۵ میلیون 
ماســک تحویل وزارت بهداشت و درمان شده است. 
تا هفته اول اردیبهشــت ماه تولید ما به حدود روزانه 
چهار میلیون ماســک می رسد». امروز هم قرار است 
وزیر خارجه در جلســه کمیسیون امنیت ملی حاضر 
شــود. محمدجواد ظریف بیش از هر وزیر دیگری در 
جلسات کمیسیون ها و صحن مجلس حضور داشته 
اســت. در جلسه امروز قرار است به آخرین تحولات 
حوزه سیاســت خارجی، به ویژه موضــوع تحریم ها 

رسیدگی شود.

بیانیه ستاد کل نیروهای مسلح 
به مناسبت روز ارتش

ایلنا: ســتاد کل نیروهای مسلح با صدور بیانیه ای  �
و  اســلامی  جمهــوری  ارتــش  روز  فروردیــن،   ۲۹
گرامیداشت حماســه آفرینی های نیروی زمینی را به 
فرماندهــان و آحــاد کارکنــان و خانواده های ارتش 
جمهوری اســلامی ایران تبریک گفــت. در این بیانیه 
آمــده: ۲۹ فروردین ماه ســال ۱۳۵۸ کــه در حافظه 
تاریخی ملت ایــران یادآور اقــدام انقلابی و ماندگار 
معمار کبیر انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی (ره) 
در حمایت راهبردی و سرنوشت ســاز از ارتش است، 
موجبــات تحول و تعالی آن را برای کشــور فراهم و 
توطئــه بزرگ جبهــه ضدانقلاب و دشــمنان نظام و 
ملت ایــران را که درصدد تضعیــف و حتی انحلال 
ایــن نیروهای متعهد، مکتبــی و مدافع نظام مقدس 
جمهوری اسلامی برآمده بودند خنثی کرد. در بخش 
دیگــری از این بیانیه آمــده: حافظــه تاریخی ملت 
انقلابی و غیور ایران اســلامی مملــو از صحنه های 
پرشــور و غرورآفرینی اســت که حماسه ای سترگ و 
ارتش  ازخودگذشــتگی های دلاورمردان  و  تاریخ ساز 
مکتبی جمهوری اســلامی بر تارک آن می درخشــد. 
مشارکت و همراهی ارتشیان غیور و مخلص با انقلاب 
اسلامی و ارتباط و انس با رهبر فقید انقلاب اسلامی 
و تأثیرپذیری از مکتب انقلابی ایشــان از مدت ها قبل 
از پیروزی انقلاب اســلامی نوید تولد ارتش انقلابی و 
مکتبی در نظام مقدس جمهوری اســلامی را می داد 
که حضــرت امــام (ره) آن را به خوبــی درک کرده 
بود. این بیانیــه در ادامه می افزاید: وحدت راهبردی، 
تعامل، هماهنگــی و هم افزایی همه جانبه نیروهای 
مسلح به ویژه بین ارتش و سپاه، تصویری شکوهمند 
و قدرتمند از عزم و اراده و اتحاد و همبستگی ایرانیان 
در تداوم انقلاب اســلامی و فائق آمدن بر مشــکلات، 
موانــع و چالش هایی که همواره توســط قدرت های 
اســتکباری و ســلطه گر و در رأس آنهــا آمریــکای 
جنایتکار علیه جمهوری اسلامی طراحی و مهندسی 

نموده اند را ترسیم کرده است.

ضرغامی:
دولت را از مجلس یازدهم 

نترسانید
عــزت االله ضرغامی، فعــال سیاســی، در توییتی  �

نوشــت: «دولت را از مجلــس یازدهم نترســانید! 
مجلس محل گروکشــی نیســت. مجلــس، آداپتور 
وصــل و مفاهمــه دو قــوه دیگــر با هم اســت. از 
اولویت هــای مجلــس آینده، تقویــت مدیریت های 
کارآمــد در قوه مجریــه از طریق اصــلاح رویه ها و 

تحول در روش های نظارتی قوه قضائیه است».

سیاست

دریچه

 تکمیل مرخصی زندانیان 
با عفو عید فطر 

 افــزون بر این، شــایعه ابتلای گســترده 
زندانیــان به بیمــاری کرونا و اطلاع رســانی 
محدود در تکذیــب و رد آن، از این رو اهمیت 
دارد که نفس زندانی بودن افراد و محدودیت 
آمدورفت زندانیان و فقدان شرایط استفاده از 
هوای سالم و متناسب نبودن فضای فیزیکی 
زندان هــا با جمعیت آنها، عمــلا زندانیان را 
در معــرض خطرهای  فراگیــر قرار می دهد. 
در اوایــل دهه ۸۰ که هنــوز انجمن دفاع از 
حقوق زندانیان فعالیت می کرد و این انجمن 
کم وبیــش از شــرایط، امکانــات و جمعیت 
زندانیــان آگاه بود، چنین ارزیابی می شــد که 
ســطح زندان ها فقــط تکافــوی یک چهارم 
جمعیت کیفری را دارد؛ آن هم در شــرایطی 
که نبودن فاصله فیزیکی میان زندانیان، خطر 
آنی نداشت و مانند امروز نداشتن این فاصله 
بــه خطر اصلی برای ابتلا بــه بیماری تبدیل 
نشده بود. با توجه به شرایط اقتصادی کشور 
و اعتراض های ســال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۸ که 
موجب بازداشــت و محکومیت گروهی شده 
اســت، همراه با افزایش زندانیان پرونده های 
مالی (چک) و مــواد مخدر و... عملا فضای 
فیزیکــی زندان ها محدودتر و تناســب آن با 
جمعیت زندانیان غیرقابل قبول شــده است. 
حتی اگر تراکم جمعیت کنونی را متناســب 
با شــمار زندانیان نیمه اول دهه ۸۰ بدانیم، 
برای اجتنــاب از خطــر بیمــاری کرونا باید 
جمعیــت زندانیان به یک هشــتم جمعیت 
فعلی کاهش یابد. اگرچه طبق اعلام رسمی 
سخنگوی قوه قضائیه، ۱۰۳ هزار نفر یا بیشتر 
مشــمول عفو شده یا با اعطای مرخصی آزاد 
شده اند، برای به دســت آوردن نتایج مطلوب 
و پیشــگیری از اعتراض زندانیــان، می توان 
بــا بهره گیری از دو اقــدام مثبت قوه قضائیه 
در اواخر ســال گذشــته، هم مشمولان عفو 
به سرعت آزاد شــوند و هم به تمام زندانیان 
به جــز زندانیانــی که مرتکب جرائم خشــن 
شــده و امنیت عمومی را بــه خطر انداخته 
یا در جرائم ســازمان یافته شرکت داشته اند، 
مرخصی داده شــود و این مرخصی ها تا رفع 
خطر کرونا تمدید شــود. در این میان باید به 
همه زندانیان سیاســی بدون توجه به میزان 

مجازات آنان مرخصی داد.
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رقابــت بر ســر صندلی ای که سال هاســت علی 
لاریجانی در بهارســتان روی آن می نشیند، گویا روز 
به روز ســخت تر می شود. اخبار درزکرده به رسانه ها 
البتــه بیــش از همــه انعکاس دهنــده تلاش های 
شهردار سابق تهران برای تسخیر این صندلی است. 
بعــد از او این تحرکات مصطفی میرســلیم اســت 
که به چشــم می آیــد و کمتر از همــه از آقاتهرانی 
و علیرضــا زاکانی خبــر به گوش می رســد. به نظر 
می رســد این دو زیرکانه تر و چراغ خاموش تر در حال 
لابی کردن هســتند. در روزهای کرونایی، تصویری از 
محمدباقر قالیباف منتشر شده که او را در یک گعده 
با نمایندگان شــمالی تازه راه یافته به مجلس نشان 
می دهد، همنشــینی بــا نمایندگان فومــن، لنگرود، 
انزلی، لاهیجــان و رودبار که گویا نتایج آن مهم تر از 
رعایت هشدارهای قرنطینه ای مبنی بر حفظ فاصله 

اجتماعی بوده است!
جمعه گذشته هم نشســتی با حضور جمعی از 
منتخبان یازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی 
برگزار شــد کــه یکی از ســخنرانانش رئیس ســتاد 
قالیباف در انتخابات ریاســت جمهوری ۹۷، نماینده 
ســابق مجلس و عضو فعلی شــورای نگهبان بود. 
نشســتی که بــدون حضور خبرنگاران برگزار شــد و 
خبرش با تأخیر ســر از رســانه های اصولگرا درآورد 
و نامش را نشســت «همدلی و آشــنایی بیشتر بین 
منتخبان جوان مجلــس، برنامه ریزی جهت جهش 
تولیــد و همچنیــن تشــکیل مجلــس در تــراز گام 
دوم انقــلاب» گذاشــته بودند. روزنامــه اعتماد در 
گزارشــی نوشــته بود که تأکید برگزارکنندگان آن به 
«محرمانه ماندن» اظهارات مســئولان و افراد حاضر 
در این نشســت بوده بــه  طوری  که مقرر می شــود 
«کمیتــه اجرائی» خود خبر برگزاری این نشســت را 
برای رسانه ها ارســال کند. گفته شده دهقان در این 
نشســت در ارتبــاط با مســائل و اتفاقاتی که ممکن 
اســت برای نمایندگان در طول دوران حضورشان در 

مجلس یازدهم بیفتد، نکاتی را مطرح کرده است.
از ســویی دیگر گویــا میان مرتضــی آقاتهرانی و 
علیرضا زاکانــی توافقی صورت گرفتــه که دبیرکل 
جبهه پایــداری به نفع زاکانی از دور رقابت بر ســر 
صندلی بهارســتان کنــار رود تا آرا کمتر بشــکند و 
راه بــرای طیف جبهه پایــداری بازتر شــود. برخی 
اخبار غیررســمی حاکی از این است که این طیف از 
اصولگرایان راه یافته به مجلــس به دنبال راهی اند 
تا دسترســی قالیباف به صندلی ریاســت را با طرح 
یــک میثاق نامه محدودتــر کنند. مشــابه آن چیزی 
که اعضای شــورای فعلی شــهر تهــران در ابتدای 
ورود به شورای شــهر میان خود عهد کردند تا پایان 
دوره نمایندگــی، آن را ترک نکننــد و به عهد خود با 
مردم وفادار باشــند، یکی از دلایــل آن البته این بود 
که کســی از میان اعضای راه یافته به شــورا هوس 
شهردارشدن به سرش نزند. حالا اصولگرایان نزدیک 
به جبهه پایداری که می داننــد قالیباف هنوز هوای 
صندلــی پاســتور را در ســر دارد و احتمــالا یکی از 
مقاصــدش از ورود به مجلــس دوپینگ برای ۱۴۰۰ 
است، می خواهند به هر شــکل جلوی این ماجرا را 
بگیرند. اگرچه این هوســی اســت که در دل زاکانی 

هم وجــود دارد. با این حال طیف جبهه پایداری که 
از پیش هم دل خوشــی از قالیباف نداشــت و حتی 
بر سر تهیه فهرســت مشترک تهران هم همه تلاش 
خــود را به کار بســتند تا مانع حضور او در لیســت 
شــوند، بی کار نمانده و به تلاش خود ادامه خواهند 
داد تــا با یک تیر دو نشــان بزنند؛ هم مانع ریاســت 
قالیباف بر مجلس شــوند و هم کارش را برای ۱۴۰۰ 
سخت تر کنند. در این صورت شهردار سابق تهران در 
رینگ بازی ای که پایداری ها و هوادارانشــان برایش 
چیده اند، آچمز شده است. در صورتی که قالیباف تن 
به این میثاق نامه بدهد و قبای ریاست مجلس را به 
لقای ریاســت جمهوری ببخشد، هم ریاست مجلس 
را باخته و هم فرصت و شانسی که برای آماده سازی 
و «خود نشان دادن» تا ۱۴۰۰ در اختیار داشته از دست 
داده است. او حتی دیگر فرصت تلافی و رویارویی با 
رقیب انتخاباتی خود یعنی حســن روحانی را در این 
یک ســال باقی مانده نخواهد داشت. تنها راهی که 
برای قالیباف باقی می ماند، این اســت که شروع به 
لابی گری با نماینــدگان راه یافته به مجلس کند تا از 

شکل گرفتن چنین میثاق نامه ای جلوگیری کند.
تنها رقیب باقی مانــده که از هر نظر ضعیف تر از 

دو رقیب قبلی به نظر می رســد، مصطفی میرسلیم 
اســت. بعید است بتواند در مجلس به نفع خودش 
عِده وعُده ســازی کند اما گویا در جریان اصلاح طلب 
نزدیــک به دولت هــم علاقه مندی هایی در حمایت 
از او برای ریاســت مجلــس وجــود دارد. روزنامه 
ســازندگی ارگان حــزب ســازندگی، مصاحبه ای با 
مصطفی میرســلیم انجــام داده و تصویر او را روی 
جلد خود منتشر کرده است با این تیتر که «نباید وقت 
کشــور را تلف کرد»؛ این در حالی اســت که حسین 
مرعشی در گفت وگوی اخیر خود با روزنامه «شرق» 
از ریاســت قالیباف بــر مجلس دفاع کــرده و میان 
گزینه های موجود، حضور او را بیشــتر به نفع مردم 
دانســته بود. گویا در میان ایــن جریان اصلاح طلبی 
هم وحدت رویه خاصی وجود ندارد. گرچه در ظاهر، 
نشستن میرســلیم بر صندلی ریاســت بهارستان در 
مقایسه با زاکانی و قالیباف ضرر کمتری برای دولت 

حسن روحانی دارد.
عبداالله گنجی مدیرمســئول روزنامه جوان البته 
نــگاه دیگری دارد و معتقد اســت که اصلاح طلبان 
ریاســت قالیباف را به دیگران ترجیح می دهند. او در 
توییتی نوشته بود که اصلاح طلبان قالیباف را رئیس 
مجلــس کرده اند و برایش ده ها رقیب تراشــیده اند، 
بعــد خواهنــد گفــت رقبایــش احمدی نژادی ها و 
پایداری چی ها هســتند، پس خودش بهتر است؛ در 
نتیجه حزب اللهی ها شــروع به حملــه به قالیباف 
می کننــد که چــه کرده ای کــه اصلاح طلبــان از تو 

حمایت می کنند!
علی تاجرنیا فعال سیاســی اصلاح طلب معتقد 
اســت دعــوا بین مجموعه ای اســت کــه به لحاظ 
نگرش فرهنگی بســیار تندرو هستند   در عین حال از 
سلامت مالی بهتری برخوردارند با طیف قالیباف که 
خیلی دارای چارچوب های ایدئولوژیک نیستند ولی 
شائبه های مالی درباره عملکردشان به ویژه در زمان 

شهرداری وجود دارد.

شــرق: گســترش کرونا و کمبود تجهیزات پزشــکی و درمانی سبب شد 
نهادهای نظامی امکانات بهداشتی و درمانی خود را برای کمک به مردم 
به کار بگیرند. نیروهای نظامی در کنار بیمارستان های خود که برای درمان 
بیماران کرونایی آماده سازی شدند، به برپایی بیمارستان های صحرایی نیز 
پرداختند. با توجه به اهمیت امور انجام شــده، رئیــس قوه قضائیه برای 
بررســی اقدامات انجام شــده تاکنون بازدیدهایی را از ایــن مراکز درمانی 
نظامی انجام داده اســت و در همین راستا صبح روز گذشته سیدابراهیم 
رئیســی با حضور در بیمارســتان ســیار و ۵۰۰ تختخوابی شهید آیت االله 
صدوقــی، از تجهیزاتی مانند MRI، سی تی اســکن و اکسیژن ســاز ســیار، 
ســامانه کنترل و فرماندهی ارتباطات پزشکی، ســامانه جراحی تاکتیکی، 
آشــپزخانه صنعتی ســیار و بهداری رزمی نیروی زمینی سپاه بازدید کرد. 
رئیسی سپس با حضور در نقاهتگاه های ویژه برادران و خواهران، اقدامات 
انجام شده توسط نیروی سپاه در عرصه خدمت به کشور برای حل بحران 
کرونا را مشــاهده کرد.او در این بازدید با تقدیر از اقدامات سپاه در تجهیز 
این بیمارستان صحرایی گفت: این توانایی که پیرو دستور قرآن کریم مبنی 
بر «وَ أَعِدّوا لَهُم مَا اســتَطَعتُم مِن قُوَّه» است، از جمله توانایی هایی است 

که امروز در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پرتو رهنمودهای فرماندهی 
معظم کل قوا وجود دارد. این توانایی برای مردم بسیار امیدبخش و برای 
دشمنان بســیار ناامیدکننده اســت.رئیس قوه قضائیه افزود: این توانایی 
که نیروهای مســلح مــا می توانند تهدیدها را به فرصــت تبدیل کنند، به 
برکت انقلاب اســلامی وجود دارد.رئیسی با بیان اینکه امروز هرجا سخن 
از خدمت است، نام سپاه می درخشــد، بیان کرد: در کمک و مساعدت به 
مردم در حوزه آفات و بلایای طبیعی و همچنین خدمتگزاری به مردم در 
مقابل ویروس منحوســی که ســلامت جامعه را تهدید می کند، نام سپاه 
می درخشــد.وی خاطرنشــان کرد: این رزمایش عظیم که از سوی قرارگاه 
امام رضا (ع) در سراســر کشور از سوی نیروهای مسلح و از جمله نیروی 
زمینی ســپاه انجام می شــود و به میدان آوردن نیروهــای جهادی در این 
عرصــه و اینکه طلاب و بســیجیان در این میدان در کنار مردم هســتند و 

مردم احساس تنهایی نمی کنند، کار بسیار ارزشمندی است.
 بازدید از مجتمع بیمارستانی ارتش

او پیــش از ایــن نیــز در د  وازدهم فروردیــن با حضــور در مجتمع 
بیمارستانی و نقاهتگاه دو هزار تختخوابی ارتش واقع در محل نمایشگاه 

بین المللــی تهــران از بخش هــای مختلف این مجتمع شــامل بخش 
رادیولوژی، اتاق عمل، آی ســی یو، نقاهتگاه ها و نیز امکانات و تجهیزات 
بهداشــتی، درمانی و ضدعفونی کننده بازدید کرده بود.او در این بازدید با 
ارزشــمندخواندن حرکت و تلاش ارتش جمهوری اسلامی در مقابله با 
ویروس کرونا، گفت: قریب به ۱۲۰ نقاهتگاه در سراســر کشور راه اندازی 
شده و این نقاهتگاه هم ظرفیت تا سه هزار تخت را دارد. کار منظمی که 
ارتش در اســتفاده از ظرفیت های علوم پزشکی و استانداردسازی ایجاد 
کرد، یک دلگرمی جدی برای مردم است.حجت الاســلام رئیسی با بیان 
اینکــه امروز ارتش با مردم، از مردم و در مردم اســت، تأکید کرد: به این 
معناســت که ارتش با آلام و دردهای مردم همراه باشــد و برای درمان 
آلام آنها گام بردارد. آنجایی که دشــمنان مرزهای ما را تهدید می کنند، 
حضور یافته و جان فشــانی کرده و شهدای عالی قدری را تقدیم می  کند 
و آنجایی که ویروســی حمله کرده و ســلامت مــردم را تهدید می کند، 
تخصصی حضور می یابد و به کمک کادر بهداشت و درمان کشور، وزارت 
بهداشــت و درمان، سپاه، بسیج، نیروهای جهادی و مردمی و مجاهدان 

عرصه بهداشت و درمان می آید.

حسین شیخ الاسلام که در اسفندماه سال گذشته به دلیل ابتلا به بیماری 
کرونا از دنیا رفت، در سال ۵۸ یکی از نیروهای مؤثر در تسخیر سفارت آمریکا 
بود. در کارنامه او می توان مدیرکلی امور بین الملل مجلس شورای اسلامی 
و همچنین دبیرکلــی دبیرخانه کنفرانس بین المللــی حمایت از انتفاضه 
فلسطین را مشــاهده کرد. شیخ الاســلام بعد از این مسئولیت به مشاوری 
محمد جواد ظریف منصوب شد. حالا و بعد یک ماه و اندی از درگذشت این 
شخصیت سیاسی خبرگزاری «مهر» گفت وگویی منتشر نشده با او را منتشر 

کرده است که بخش هایی از آن را می خوانید. 
شیخ الاسلام در این گفت وگو درباره نقش خود در تسخیر سفارت گفت: 
«من در خود تسخیر نقشی نداشتم و وقتی که برادران دانشجو این کار را به 
پایان رساندند، با افرادی مواجه شدند که زبان همدیگر را متوجه نمی شدند. 
برخی از دوســتان نیز از پیش مرا می شناختند و برای کارهای ترجمه به من 

مراجعه کردند». 
او در پاســخ به اینکه آیا پیش از تســخیر در جریان تصمیم گرفته شده 
نبود، مدعی شــد: «خیر؛ بعد از انجام کار و ظهر بود که دوســتان به منزل 
من مراجعه کرده و درخواست کمک کردند. آنها برای ارتباط گرفتن با افراد 

بازداشتی و همچنین ترجمه اسناد دعوت به همکاری کردند». 
او نحوه اطلاع خود از اقدام دانشجویان را این گونه روایت کرد: «اخبار را 
پیگیری می کردم. حدود ساعت سه بعدازظهر بود که دانشجویان به منزل 
ما مراجعه کردند و به دلیل اعتمادی که به بنده داشتند، دعوت کردند تا به 
جمع آنان بپیوندم. من نیز در زمان غروب آفتاب وارد لانه جاسوسی شدم و 

به جمع دانشجویان پیوستم». 
شیخ الاسلام در پاســخ به پرسشی دیگر مبنی بر اینکه چه عاملی باعث 
تسخیر سفارت شــد، اظهار کرد: «این اتفاق بعد از آن افتاد که آمریکایی ها 
شــاه خائن را که در ایــران جنایات بســیاری کرده بــود، به اصطلاح برای 
درمــان پذیرفتند. محمدرضا پهلوی در زمان حکومت خود راهپیمایی های 
مســالمت آمیز را سرکوب و بســیاری از مردم را شکنجه و شهید کرده بود، 
البتــه این موضوعات بــرای آمریکایی ها خدمت بود و شــاه نوکری آنها را 
می کرد. مردم ایران درخواســت داشتند تا شاه محاکمه شود ولی به یک باره 
آمریکایی ها اعلام کردند که به محمدرضا پهلوی اجازه داده اند برای درمان 
به کشورشان برود. اقدام آمریکایی ها به نحوی توهین به ملت ایران، انقلاب، 

شهدا و شخص حضرت امام خمینی بود». 
این فعال سیاســی دربــاره اینکه آیا آمریکایی هــا تصمیم خود مبنی بر 
پذیرفتــن شــاه را به مقامات ایران اطــلاع داده بودند یا خیــر، گفت: «بله، 
آمریکایی ها برای اینکه تیزی تصمیــم خود را بگیرند و به نحوی مقام های 

کشورمان را مطلع کنند، هنری پرشت، رئیس میز ایران در وزارت خارجه این 
کشــور را به دیدار ابراهیم یزدی، وزیر امور خارجه دولت موقت فرستادند. 
پرشــت در این دیدار توضیح می دهد که شــاه بیمار است و در کنار آن، وی 
با آمریکا دوســت بوده و به ما خدمت کرده و از همین رو واشــنگتن خود را 
موظــف به درمان وی در خاک کشــور خود می دانــد. ابراهیم یزدی در این 
جلسه بسیار عصبانی می شود و به سختی با طرف آمریکایی برخورد می کند. 
وی به پرشــت می گوید که این کار اشتباه است و عکس العمل ملت ایران 
غیرقابل پیش بینی خواهد بود. وزیر امور خارجه دولت موقت آمریکایی ها 
را از پذیرش محمدرضا پهلــوی نهی می کند و حتی یک نامه اعتراضی به 
ســفارت ایالات متحده در تهران می فرستد. زمانی که هنری پرشت از پیش 
یزدی می رود، وزیر امور خارجه دســتور می دهد تا یک یادداشت اعتراضی 
آماده و به ســفارت آمریکا ارســال شــود. این یادداشــت حاوی ناراحتی و 
اعتراض دولت ایران از دولت آمریکا در پذیرش شــاه بود. در این نامه یزدی 
تأکید کرد که اگر آمریکا این اشــتباه را انجام دهد، باید تمامی عواقب آن را 

بپذیرد». 
شیخ الاســلام در این گفت وگــو ادعا کرد که خود اعضای ســفارت هم 
تسخیر سفارتخانه را پیش بینی می کردند: «جالب است بدانید که وقتی لانه 
جاسوسی اشغال شد و اسناد مورد مطالعه و ارزیابی قرار گرفت، ما متوجه 
شدیم که خود اعضای ســفارت نیز چنین ارزیابی داشتند که این کار اشتباه 
بوده و در صورتی که واشــنگتن شــاه مخلوع را بپذیرد، عکس العمل ملت 

ایران غیرقابل پیش بینی بوده و حتی ممکن است سفارت تسخیر شود». 
او درباره اینکه چرا امام تســخیر ســفارت آمریکا به دســت چریک های 
فدایــی خلق را تأییــد نکرد، گفت: « چند ماه پیــش از ۱۳آبان۵۸ این اتفاق 
افتاده بود و توده ای ها (چریک های فدایی خلق) که هم فکر اتحاد جماهیر 

شــوروی بودند، دســت به اشغال ســفارت آمریکا زدند؛ ولی حضرت امام 
دستور دادند همان روز آنها را بیرون کنند. امام نمی خواستند که کشور ثالثی 
سرنوشت روابط ایران با دیگر کشورها را تعیین کند و این موضوع را دخالت 

در امور داخلی و ناقض استقلال کشور می دانستند». 
او علت تأیید تســخیر دوم از ســوی امام را این گونــه روایت کرد: «امام 
خمینــی در همان روز حــاج احمد آقا را بــرای بازدید به لانه جاسوســی 
فرســتادند و ایشان نیز با بررسی اوضاع و پس از انعکاس آن، حضرت امام 
آن جمله تاریخی را که اشــغال ســفارت انقلاب دوم بود، فرمودند. همین 

موضوع نیز باعث شد تا دانشجویان حرکت خود را ادامه دهند». 
او در پاســخ به این پرسش که اسناد سفارت را چگونه رمزنگاری کردید، 
ادامه داد: «آمریکایی ها در ســفارت دو دســتگاه داشــتند که یکی اسناد را 
پودر کرده و دیگری نیز مانند رنده عمل می کرد. وقتی دانشجویان به پشت 
گاوصندوق رسیدند، کسی که در حال ریختن اسناد در داخل دستگاه پودر  کن 
بود، هول می کند و حجم زیادی سند در درون آن می ریزد. همین کار باعث 
می شود که دســتگاه دیگر عمل نکند و از دستگاه رشته کن استفاده کردند. 
آن اســنادی که در داخل پودر کن ریخته شد، کاملا از بین رفت ولی یکی از 
دوســتان توانست راهی پیدا کند که اســنادی را که رشته رشته شده بودند، 
رمزنگاری کند... ما با ابتکاری که ایشــان به خرج دادند توانســتیم تمامی 
اسناد را کنار همدیگر جمع کرده و رمزنگاری کنیم. ایشان توانست با ابتکاری 
جالب، مکانیســمی را ایجاد کند تا بتوانیم تمامی اسناد را کنار هم بچینیم. 
حتــی برای این کار از دانش آموزان مدارس تهران نیز کمک گرفتیم. افرادی 
که در وزارت خارجه آمریکا کار می کردند بسیار دوست داشتند از کار افرادی 
که کارمند ســازمان اطلاعات مرکزی این کشور بودند (CIA) سر در  بیاورند. 
البته باید این موضوع را بگویم که در آن مقطع خود آنها نیز می خواســتند 
سرشــان را به کاری مشغول کنند و از همین رو بود که به ما برای رمزنگاری 
از اســناد کمک کردند. رقابت میان سازمان های اطلاعاتی و وزارت خارجه 
در آمریکا همیشــه بوده و خود CIA همیشــه برای خود ابهتی قائل بود و 
تحلیل های خود را داشــت. از همین رو بود که برخی از این گروگان ها برای 

خواندن گزارش ها به ما کمک کردند». 
شیخ الاســلام درباره دســتگاه های شــنودی که از ســفارت به دســت 
دانشــجویان افتاد، گفت: «آمریکایی ها در سفارت دستگاه هایی داشتند که 
می توانستند با آن تمامی تلفن های بی سیم مسئولان را شنود کنند که از آن 
برای جاسوسی از برخی مقامات دولت موقت بهره می بردند. بعد از تسخیر 
لانه جاسوسی این دستگاه ها به دست ما افتاد و با استفاده از آنها توانستیم 
برخی تندی هایی را که بنی صدر نسبت به دانشجویان داشت، شنود کنیم». 

رئیسی: نیروهای مسلح ما می توانند تهدیدها را به فرصت تبدیل کنند

لابی مهم تر از کرونا
تله براى قالیباف

روایت حسین  شیخ الاسلام از آنچه بعد از تسخیر سفارت رخ داد
مکالمات بنى صدر را شنود مى کردیم

سردار صفوی:
کرونا ناتوانی آمریکا را آشکار کرد

سردار سرلشکر صفوی، دستیار و مشاور عالی  �
فرماندهی معظم کل قوا در کمیسیون تخصصی 
حوزه دستیاری و مشاورت عالی فرماندهی معظم 
کل قوا که به منظور بررســی آثــار بحران کرونا بر 
معــادلات جهانــی و سیاســت های منطقه ای و 
انتخابات آمریکا برگزار شــد، با اشاره به روندها و 
گستره و عمق پیامدهای این بحران جهانی گفت: 
تا زمانــی که برای ویروس کرونا واکســن و روش 
معالجــه مؤثر پیدا نشــده، نمی توان از گســتره و 
عمق پیامدهای این بحران در مؤلفه های گوناگون 
اقتصادی، سیاســی، امنیتی، نظامی و تکنولوژیک 
و حتــی فرهنگی و اخلاقی با دقت ســخن گفت. 
به گزارش «ایســنا» او افزود: بــا اینکه تلفات این 
ویــروس از آنفلوانزا کمتر اســت ولــی نگرانی و 
هراس از ســرعت و قدرت شــیوع و انتشــار آن، 
بســیاری از عرصه های مناســباتی بشری را تحت 
تأثیر قرار داده اســت. ویروس کرونــا که ماهیت 
جنگ بیولوژیک و گمانه زنی های تعمدی بودن آن 
منتفی نیست، اکنون تقریبا تمامی کشورهای جهان 
به ویژه کشــورهای غربی را با بحران مواجه کرده 
اســت. این کشورها بسیاری از تعاملات، مناسبات، 
فعالیت ها و اولویت های خود را به ناچار رها کرده 
و به دنبال معالجه این بیماری هســتند. در چهار 
ماه گذشــته، آثار و پیامدهای اولیه این بحران، در 
برخی از عرصه های حیات بشــری یا شاخص ها و 
ویژگی های رایج جهانی و کشــورها چنان ویرانگر 
و مخرب بوده که تصویر اســتمرار یا گسترش این 
رخداد بیولوژیکی، هراس و نگرانی های مضاعفی 
را پیــش روی جامعــه جهانی قرار داده اســت. 
سرلشــکر صفوی با بیان آنکه بحران کرونا تصویر 
وارونه ای از واقعیت های توســعه یافتگی غرب به 
نمایش گذاشــت، گفت: با اینکه آمریکا و غرب تا 
به حال به عنوان مظهر توســعه یافتگی به تصویر 
کشیده می شدند و استانداردهای خود را به عنوان 
مدلی برای توسعه یافتگی دیگر جوامع و کشورها 
معرفی می کردند اما بحران کرونا، تصویر وارونه و 
واقعیت دیگری را از عدم توســعه یافتگی از غرب 
نشــان می دهد. در تصویرســازی های سیاســی و 
رسانه ای آمریکا پس از جنگ جهانی دوم، آمریکا 
بــه عنــوان بازیگر محــوری در حــل بحران های 
جهانی بازنمایی شــده اما اکنــون تصویر ناتوانی 
آمریکا در مهار کرونا به واقعیت بســیار نزدیک تر 
اســت و حتی شــاهد بودیم که دولت این کشور 
دست نیاز و یاری طلبی به سوی چین و کشورهای 

دیگر دراز کرده است.

روزنه

احمدی نژادی های مجلس به دنبال صندلی ریاست
خبرآنلاین: اگر بخواهیــم از یک منظر متفاوت به صحنه مجلس یازدهم بنگریم، واقعیت این اســت که 
احمدی نژادی های این مجلس،   در اقلیت فاحشــی قــرار دارند  اما در میانه نمایندگان جویای نام مجلس 
یازدهم، آنها به لحاظ احراز پســت های وزارتی و ســازمانی سطح بالا در گذشته، خود را برای تصدی رأس 
مجلس یک ســروگردن از بقیه محق تر و شایســته تر می بینند یا حتی اگر خود نتوانند به پست های کلیدی 
مثل ریاست مجلس برســند، برای تعیین سرنوشت سایر پست ها مثل نواب ریاست یا خود مدعی شوند یا 
اینکه وزن رأی های لازمه را در سبد مدعیان، کم و زیاد کنند. نیکزاد، حسینی، عباسی، تقی پور، حاجی بابایی 
و مصری فقط آن دســته از احمدی نژادی هایی هستند که مشخصا کارگزار دولت های محمود احمدی نژاد 
بودند و برخی اســتانداران و فرمانداران و مدیران رده میانی او نیز راهی بهارستان یازدهم شده اند. یقینا اگر 
به این گروه نام افرادی مانند مرتضی آقاتهرانی و رفقای پایداری اش را که از چهره های حامی احمدی نژاد 

بوده اند اضافه کنیم، سمبه احمدی نژادی ها برای کنشگری در مجلس آینده پرزورتر نیز خواهد شد. 
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